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88498436سرويس فرهنگي

 در آغ�از جن�گ تحميل�ي ش�ما در 
س�ينماي ايران مس�ئوليت داشتيد. 
چه سياست ها و تمهيداتي براي ثبت 
و ضبط جن�گ در بره�ه آغازين اين 
رويداد ش�کل گرفت و اساساً اهميت 
اين موضوع در آن بحبوحه تا چه اندازه 
براي مسئولان فرهنگي و هنري کشور 

محسوس بود؟ 
در كشور ما از ش��روع انقلاب برخي فيلمسازان 
كه تعدادشان زياد هم نبود هنوز ترديد داشتند 
كه انقلاب ماندگار است يا نه و در خفا بحث هايي 
مطرح مي كردند كه شاه برمي گردد و احساسشان 
اين بود كه انقلاب در فضاي ناپايداري قرار دارد 
اما به مرور كه انقلاب تثبيت شد چرخ هاي سينما 
هم شروع به چرخيدن كرد. سينما همان زمان 
هم سرمايه گذاري سنگيني مي خواست و برخي 
نمي خواس��تند ريس��ک كنند. ابتداي انقلاب 
بالاي 90درصد س��ينما دست بخش خصوصي 
بود. يک فيلم به طور متوس��ط يک چيزي بين 
يک تا 2 ميليون تومان هزينه برمي داش��ت كه 

پول زيادي بود. 
با شروع جنگ با تحريمي كه صورت گرفت درباره 
نگايتو و فيلم ما فقط مي توانستيم با كارخانه اي در 
آلمان غربي و ژاپن ارتباط داشته باشيم و تهيه اين 
اقلام ضروري دشوار شده بود و يک مرتبه قيمت 
نگاتيو از رقمي كه بود 11 برابر شد. اولين تصاوير 
مستندي كه از جنگ دريافت شد، مهر 1359 بود 
كه توسط برخي جوان ها صورت گرفت و بعضي 
از اين دوس��تان بچه هاي تله فيلم بودند. پس از 
تعطيلي دانش��گاه در 1359يک همكاري بين 
راديو و تلويزيون و آموزش و پرورش شكل گرفت 
كه من آن زمان بخش هن��ري وزارت آموزش و 
پرورش بودم و تعدادي از دانشجويان كه به خاطر 
تعطيلي دانشگاه بيكار ش��ده بودند و علاقه مند 
به فيلمس��ازي بودند يک دوره 5- 4 ماهه ديدند 
و با همين دوره توانس��تند برون��د اولين تصاوير 
مستند را از جنگ به خصوص از خرمشهر تهيه 
كنند كه آن تصاوير هنوز هم هست. يعني ما براي 
ثبت اولين تصاوير از جنگ معطل س��ينماگران 

حرفه اي نمانديم. 
 اما فيلمسازي جنگ از حدود سال 1360شروع 
ش��د و ع��ده اي از قديمي ترها بودن��د كه جرئت 
نداشتند به خط مقدم بروند، براي همين خودشان 
داستان هايي را مي نوشتند و مي آوردند كه بيشتر 
كپي سينماي جنگ هاليوودي بود كه اگر تصويب 
شد بروند و كار كنند و چون خود من پيش از جنگ 
تحميلي در وزارت ارشاد مسئوليت داشتم و بخش 
سينما زير نظر من بود، ش��اهد بودم كه خيلي ها 
علاقه مند بودند كار كنند. فكر مي كنم مهر ماه بود 
خدمت حضرت امام )ره( رس��يديم. ايشان اصرار 
داشتند كه اين دلاوري ها و شجاعت هاي كساني 
كه دارند از كشور دفاع مي كنند ثبت و ضبط شود. 
تأكيد داش��تند فيلم و عكسش��ان را بگيريد كه 
فرزندان اينها بدانند كه پدرانشان چه دلاوري ها 
كردند و اينجا تكليف ما روش��ن بود و البته ما در 
وزارتخانه مان لابراتور داشتيم و به اندازه اي كه دو 
ماه كار كنيم امكانات بود. آن زمان مدير لابراتور 
دكتر اكبر عالمي بود و خود وزارت فرهنگ و هنر 
كه هنوز به ارشاد اسلامي تبديل نشده بود تعدادي 
فيلمبردار و كارگردان داشت كه دوست داشتند 
و شجاعتشان را هم داش��تند كه به جبهه بروند. 
ابتداي جن��گ وضعيت خط مقدم كامل ش��كل 
نگرفته نبود. خاكريز و خط مرزي مشخصي تعيين 
نش��ده بود و هر لحظه مي توانست شكل ديگري 
داشته باشد اما بچه هاي انقلابي حاضر بودند كه 
به جبهه بروند مثل مرحوم حقاني پرست، صديق و 
حسن كاربخش. بخشعليان، عليمرداني، درمنش، 
مهدي پور، كمال تبريزي، رحيم پور و تعدادي از 
آن جوانان بعدها سينماگران مطرحي شدند مثل 
ابراهيم حاتمي كيا، جواد ش��مقدری، ابوالقاسم 
طالبي، عليرضا ش��جاع نوري، جواد شمقدري و 
احمدرضا درويش و برخي كه ديگر فيلمسازي را 
ادامه ندادند، رفتند و از منطقه فيلم تهيه كردند و 
زير آتش دشمن هم قرار گرفتند و تصاوير خوبي 
هم ارس��ال كردند. برخي از همي��ن بروبچه هاي 
تل فيلم كه مدير برخي از ادارات س��ينمايي شده 
بودند مثل آق��اي مرادخان��ي و پارس��ايي هم با 
فيلمبرداران و كارگردانان حرفه اي فرهنگ و هنر 
به جبهه رفتند و فيلم هاي 35 ميليمتري گرفتند. 
 تغييرات ساختاري در وزارتخانه ها به 

چه شکلي انجام مي شد؟
در سال 60 تصميم بر اين شد كه وزارت فرهنگ 
و هنر سابق كه به طور موقت به صورت معاونت 
وزارت علوم و آموزش عالي درآمده بود با وزارت 
اطلاعات و جهانگردي كه پ��س از انقلاب تغيير 
نام داده و به نام وزارت ارش��اد خوانده مي ش��د و 
سي وچند مؤسس��ه كوچک و بزرگ فرهنگي - 
هنري ب��ا باقيمانده وزارت دربار ادغام ش��ود كه 
طي يک كار فشرده و كارشناسي در عرض شش 
ماه وزارت فرهنگ، هنر و ارشاد اسلامي و وزارت 
فرهنگ و آموزش عالي شكل گرفت كه بخش هاي 
تحقيقاتي و س��ازمان حفظ مي��راث فرهنگي و 
مؤسسات مستقل مثل يونس��كو به وزارت علوم 
و آموزش عالي پيوس��ت و بخش هاي انتشاراتي 
اعم از جرايد روزان��ه هفتگي و كتاب و همچنين 
سينما، تئاتر، موس��يقي و هنرهاي تجسمي در 
اختيار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي قرار گرفت. 
همچنين وزارت دربار و اطلاع��ات و جهانگري 
حذف ش��دند كه بعداً با حذف كلمه هنر، وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامي خوانده شد. 
اوايل جنگ ما به عنوان مسئولان وزارت فرهنگ 
و هنر كه هنوز قيد ارش��اد اس��لامي را نداشت 
علاقه مند بوديم بخشي از اين دلاوري ها و آنچه 
اتفاق مي افتاد بر اساس همان فرمايش حضرت 

امام )ره( ثبت و ضبط شود و در اختيار نسل هاي 
آينده ق��رار بگيرد. به موازات م��ا هم بخش هاي 
ديگري وارد كار شدند مثل خبرگزاري جمهوري 
اسلامي، گروه جهاد س��ازندگي سيما و تعدادي 
از جوانان انقلابي واحد مرك��زي خبر و رپورتاژ. 
در زمان جنگ هنوز سيستم ويدئو پرتابل رايج 
نش��ده بود و تصويربرداري ب��ا دوربين هاي 16 
ميليمتري كه با فيلم كار مي كرد مورد استفاده 
ق��رار مي گرف��ت. درتلويزي��ون گزارش��گران با 
فيلم هاي ريورس��ال تصويرب��رداري مي كردند. 
اي��ن فيلم ها وقتي ظاهر مي ش��د مثل اس��لايد 
ديگر نگاتيو نداشت. يعني خودش پوزتيو بود اما 
تصاويري كه براي وزارت فرهنگ و هنر و آموزش 
عالي گرفته مي شد به صورت نگاتيو بود كه بعداً 
مي ش��د از روي آن پوزتيو تهيه كرد. مسئولان 
خبرگزاري جمهوري اس��لامي براي سهولت در 
تصويربرداري و س��رعت در بازبيني و توس��عه و 
گسترش ميدان تصويري به خصوص در جبهه ها 
و عمليات هاي بزرگ تع��دادي از جوانان آماتور 
را مجهز به دوربين هاي هشت ميليمتري سوپر 
كردند كه هم به دليل س��بک ب��ودن دوربين ها 
و هم خ��ودكار بودن ديافراگم و هم س��رعت در 
تعويض كاست و س��رعت در ظهور پوشش قابل 
قبولي از زواياي مختلف يک عمليات را ميس��ر 
مي س��اخت. اين جوانان داوطلب با دوربين هاي 
س��وپر ۸ بعداً به گروه 40 شاهد معروف شدند و 
تا آنجا كه اطلاع دارم ابراهيم حاتمي كيا يكي از 
اين جوانان بود. جدا از آن عكاس هايي هم بودند 
كه به ش��كل حرفه اي و غيرحرفه اي مي رفتند و 
عكس مي گرفتند. يك��ي از آن عكاس ها مرحوم 
رسول ملاقلي پور بود. من اولين معاون سينمايي 
پس از انقلاب بودم چون پس از انقلاب معاونت 
س��ينمايي به اداره كل تنزل پيدا ك��رده بود تا 
سال 1360 و به طور مستمر اين قضايا را دنبال 
مي كردم كه هر كسي مي خواست واقعاً كار كند 
با آن شرايط س��خت ابتداي جنگ و نداشتن ارز 
برايش امكانات فراهم باش��د. در همان ش��رايط 
دولت آقاي رجايي يک بودجه 500 هزار دلاري را 
توانستيم تصويب كنيم و اختصاص بدهيم كه اين 
بودجه چند سال پس از من هم به بخش سينمايي 

وزارت ارشاد سرويس مي داد. 
 بخش خصوصي چقدر پاي کار ضبط 

تصويري جنگ بود؟ 
آن زم��ان بخش خصوصي حاضر نبود  ريس��ک 
كند و بيايد و س��رمايه گذاري كند. بيناد فارابي 
كه قبلًا مؤسس��ه فارابي بود ش��كل گرفت و در 
حقيقت دولت وارد شد كه هم هزينه بدهد و هم 
ظهور فيلم و عكس و چاپ را انجام بدهد. نگاتيو 
را تأمين كند. اين پولي نبود كه بخش خصوصي 
بخواهد ورود كند. اين ضرورت��ي بود كه آن روز 
به وجود آمد يعني ما غير اي��ن عمل مي كرديم 
اصلًا هيچ فيلمسازي صورت نمي گرفت. نه فقط 
در ارتباط با جنگ كه در باقي م��وارد هم انجام 
نمي گرفت اما اصرار ما بر اين بود كه به جاي اينكه 
ما داس��تان ها و قصه هاي هاليوودي و سينماي 
جنگي اروپايي را كپي كنيم يک الگوي معرفتي 
براي سينماي جنگ خودمان داشته باشيم چون 
مي دانستيم كه جنگ ما با هيچ جنگي در تاريخ 
قابل مقايسه نيس��ت و جنبه هاي متفاوتي دارد. 
از جمله فيلم هايي كه ساخته ش��د مي توانم به 
عاشقان« به كارگرداني و نويسندگي حسن  »ديار 
كاربخش با بازي پرويز پرستويي اشاره كنم. اين 
فيلم بر اساس تحقيقات ميداني جبهه غرب در 
قصر شيرين ساخته شد كه خود من چند باري به 
آن منطقه رفتم و يكسري عكس هم گرفتم و يک 
سفري هم براي تحقيقات ميداني در سال 61 به 
كردستان رفتم. سياستي كه برايمان روشن بود 
اين بود كه بايد يک تحقيقات ميداني براي توليد 
فيلم سينمايي انجام بگيرد تا يک پازل بزرگ را 
طراحي كنيم كه قطعات آن وجود داشت و ما در 
طراحي قصد داشتيم آن را  به شكلي دراماتيک 
تبديل كنيم كه هم جذابيت داش��ته باشد و هم 
بازتاب دهنده دلاوري ها باشد. از جمله اين فيلم ها 
مي توانم به » ما ايستاده ايم «، »پيشتازان فتح«، 
» ديار عاش��قان « و »زندان دوله تو« اشاره كنم. 
دوله تو نام زندانيس��ت در كردستان كه توسط 
حزب دموكرات اداره مي شد و فيلم هم به همين 
نام اس��ت. كارگردان آن آقاي رحيم پور و كمک 
كارگردان جمال شورجه بود و به حزب دموكرات 
كردس��تان و ارتباطش��ان با امريكايي ها اشاره 
مي كرد كه در  س��ال 60 – 59 بمباراني ش��د و 
تعداد زيادي از بچه هاي جهاد سازندگي را اينها 
ش��هيد كردند. اين فيلم يک جاي��زه اي هم در 
يكي از اين جش��نواره هاي فج��ر گرفت كه فكر 
مي كنم جش��نواره س��ال 1363 بود. البته فيلم 
ديار عاشقان در جشنواره فجر هم به عنوان فيلم 
برگزيده هيئت داوران و هم بازي نقش دوم مرد 
پرويز پرستويي مورد تقدير قرار گرفته بود. بايد 
اشاره كنم در آن زمان سياست ما اين بود كه براي 
ارتقاي كلاس بازيگري سينما اصرار داشتيم در 
فيلم هاي سينمايي حتماً از بازيگران تئاتر استفاده 
شود كه در ديار عاشقان هم نقش اول و هم نقش 

دوم از تئاتر بودند. 
 درباره ايجاد جش�نواره هاي فجر چه 

پروسه اي طي شد؟ 
به نظرم��ان رس��يد ك��ه جش��نواره هاي فيلم، 
تئاتر و موس��يقي را در دهه فجر برگ��زار كنيم 
كه هنوز هم به همين منوال اس��ت. ما آن زمان 
به نظرم��ان مي آمد كه جش��ن هاي انقلاب بايد 
ثمرات فرهنگي- هنري انقلاب را در خود جاي 
دهد. اينها در همان س��ال 1361 در حقيقت به 
تصويب رسيد، انجام شد و تا الان هم خوشبختانه 
وج��ود دارد. در بخ��ش بين الملل در س��ال اول 
اگر اش��تباه نكنم، 16فيلم اكران اولي وارد اين 

جشنواره شد كه يكي از اين فيلم ها »آسپاروخان 
بلغارستان« بود كه فيلم عجيبي  در تاريخ سينما 
بود. بزرگ ترين سياهي لشكر در سينما مربوط 
به همين آسپاروخان بود كه از پنج كشور 60هزار 
سياهي لشكر در يک كادر قرار گرفت و در تاريخ 
س��ينماي جهان تاكنون بي سابقه است و از پنج 
كشور صدها رأس اسب در اين فيلم مورد استفاده 
قرار گرفته بود. ح��دود 20 فيلم كوتاه از ايتاليا و 

چند كشور شرقي و غربي آورده بودند. 
جريان ساخت و توليد فيلم هاي جنگي 

مخالف هم داشت؟
بله، مخالفاني هم داش��تيم. همين دوستان كه 
بعد ها آمدند و مسئوليت گرفتند در وزارت ارشاد 
به عنوان مسئولان سينمايي  نظرشان اين بود كه 

ما نبايد الان فيلم جنگي بسازيم. 
چرا چنين نظري داشتند؟

مي گفتند م��ا باي��د بگذاريم جنگ تمام ش��ود 
تاريخ ش��ود بعد آن زمان بياييم قضاوت كنيم و 
استدلال هايي داش��تند كه مثلًا الان كه ما فيلم 
جنگي بس��ازيم جنبه تبليغاتي پي��دا مي كند. 
ما مي گفتيم كه الان واقعيت موض��وع را داريم 
مي بينيم و در مقابل دوربين ماس��ت. در همين 
سال هاي 1362- 1361 بود كه آقاي ملاقلي پور 
را به من معرفي كردند و گفتند ايشان خيلي وقت 
اس��ت مي خواهد ش��ما را ببيند. البته من ديگر 
مسئوليتي نداشتم. در حياط وزارتخانه همديگر 
را ديديم. هواهم س��رد بود. گفت: من عكاسم و 
مي خواهم فيلمسازي كنم كه من به ايشان گفتم: 
چه اشكال دارد! بس��از. گفت: من نمي خواهم از 
آن فيلم هاي روشنفكري بسازم كه غمزده است. 
گفت اينها همه جاي دنيا هست. گفت كسي در 
جبهه هست به نام نريمان كه جلوي عراقي ها رجز 
مي خواند و من خودم او را ديدم. گفتم: برو بساز 

خيلي هم خوب. رفت و ساخت و خيلي براي من 
جالب بود چون فكر نمي كردم با يک گفت وگوي 
اينطوري و يک نفري كه آن زمان او س��ني هم 

نداشت، فيلم نسبتاً خوبي ساخته شود. 
يا فيلم مستندي ساخته شد به نام »يا زهرا« كه 
رمز عمليات فتح المبين بود و اسم ديگرش صداي 
پاي نور بود كه من اين اسم را بيشتر مي پسنديدم، 
نريشن آن از حميد گروگان بود و شمقدري آن 
را ساخته بود. يكي از مهمان هاي خارجي فيلم را 
ديده بود و اصلًا باورش نمي شد. جواد شمقدري 
تنها 22س��ال داش��ت مي گفت: كارگردان اين 
اس��ت؟ مي گفتم: بل��ه و تعجب مي ك��رد. اغلب 
بچه هايي كه ما در تله فيلم آموزش داديم، سن 
و سال كمي داش��تند. البته همانطور كه گفتم 
سياست كساني كه آن زمان در رأس وزارت ارشاد 
و معاونت سينمايي بودند اين بود كه نبايد الان 
فيلم ساخت بايد صبر كنيم كه جنگ تمام شود. 
فيلم هايي مثل »ديده بان« حاتمي كيا براي پس از 
جنگ است يا كارهاي سينمايي فيلمسازاني مثل 
كمال تبريزي و احمدرضا درويش همه براي پس 
از جنگ است. اينها سياست آن زمان وزارت ارشاد 

بود كه در زمان جنگ فيلم ساخته نشود. 
اکش�ن در س�ينما چه اهمتي دارد و  
وضعي�ت س�ينماي جنگ م�ا در اين 

زمينه چگونه است؟
يكي از موتور هاي س��ينماي مت��داول جنگ در 
جهان چ��ه جنگي و چه غير جنگ��ي آن كينه و 
خشم است.  نمي گويم اصلاً نبود، نگاه هاي انساني 
در فيلم هاي غربي هم داش��تيم. هم در كارهاي 
فرانس��وي و هم در كارهاي امريكاي��ي اما صرفاً 
در حد چاشني بوده است. تا كسي عصبي نشود 
دست به اس��لحه نمي برد و براي اينكه دست به 
اسلحه ببرد بهتر است نسبت به آنكه در جلويش 
است كينه داشته باشد. س��ربازي كه قرار است 
برود و براي دشمن شمش��ير بكشد خشمش را 
تقويت كردند اما يک اتفاقي در انقلاب ما افتاد و 
يک كسي جرئت و شجاعت كرد كه روي ديگري 
از جنگ را نشان بدهد و او سيد مرتضي آويني بود. 
البته ابراهيم حاتمي كيا هم همين گرايش را بروز 
داد. آويني در مقطعي آمد يک چهره ديگري از 
جنگ را مطرح كرد. او با مستندهايش به ما نشان 

داد كه زيرساخت جنگ ما اساساً محبت است. 
در جنگ ما گرايشات انس��اني در اوج بود. مثلًا 
خلباني كه رفت پلي را بمباران كند، ديد تراكتوري 
روي پل است با آدم هايي كه ربطي به اين جنگ 
ندارند. دور زد و خودش را به خطر انداخت و پس 
از رفتن آن تراكتور و آدم ه��ا رفت و آن پل را زد. 
از اين اتفاق ها زياد در جنگ ما افتاده است. اين 

بازتابش روي ما ك��ه نزديک بوديم زي��اد بود و 
قطره اي از آن در آثار ما نشت مي كرد. فيلمسازان 
ما صرفاً قطره اي از درياي انسانيت و عاطفه دفاع 
مقدس را نشان مي دادند. البته عده اي هم آمدند و 
پس از جنگ فيلم هاي مازوخيستي ساختند و به 
جاي گير دادن به حزب بعث و حاميان غربي اش 
به خودي ها گير دادند. پولش را هم از خودي ها 
گرفتند. ما حتي اين نوع فيلمس��ازي هم به نام 
دفاع مقدس داريم. كس��اني را كه دارند مي روند 
از كش��ور دفاع كنند كه بخواهند كشور را نجات 
دهند قهرمان نمي بينند. ما اين فيلم ها را داريم، 

مجوز گرفته و پخش هم شده اند. 
من فيلم هاي زي��ادي پس از جن��گ ديدم كه 
وزارت ارش��اد به آنه��ا جواز داد و تش��ويق كرد 
كه لايه دوم نگاهش��ان به جنگ نگاهي نبود كه 
اينها را قهرمان بدانند و اينه��ا را افرادي بدانند 
كه كش��ور و تاريخ به آنها مديون است. اگر نگاه 
كنيد مي بينيد مسبب جنگ را خود ايران ديدند. 
يعني بي��ش از اينكه اينها معترض به دش��من 
باشند معترض به خودمان هستند. جالب است 
برخي از اينه��ا جايزه هم گرفتند. اگ��ر ما واقعاً 
وارد نقد درس��ت علم��ي يعني لاي��ه دوم اينها 
بشويم كه تک ساحتي نيس��تند يعني فرا متن 
و فرو متن دارند، اصلًا منطب��ق با آرمان هاي ما 
نيستند. انتقادي هم نيست  كاملًا خصمانه است. 
يعني خيلي از كارهايي كه من براي نويسنده و 
كارگردان هاي آنها احترام هم قائل هستم ولي به 
لحاظ نقد علمي نام اين فيلم ها، فيلم ضد ميهني 
است. يک كاري آقاي بيضايي دارد به نام »باشو 
غريبه كوچک« كه از بهترين كارهاي جنگي اش 
مي دانم. آن آدمي كه بر مي گردد دست ندارد اما 
پيروز برگشته. يک وحدت ملي عجيبي در فيلم 
هست. سياهپوست جنوب با سفيدپوست شمال 
با هم هستند ولي كارهاي برعكس هم دارد يعني 
همين آقاي بيضايي كارهايي دارد كه يک تفسير 
ديگري  از قضاياي جنگ دارد و خيلي هاي ديگر. 
شما در عراق باشيد جنگ را يک جور مي بينيد 
يا در حزب بعث باش��يد جنگ را يک جور ديگر 
مي بينيد يا در ايران باشيد يک جور ديگر اما من 
به عنوان فيلمساز ايراني بايد از داخل ايران اين 
جنگ را ببينم و بسازم. كسي نبايد از من انتظار 
داشته باش��د بروم آن طرف و فيلم را بسازم. آن 
طرف فيلمس��از ضد ايراني هس��ت و اين كار را 
مي كند. ما داش��تيم كس��اني را كه جنگ ايران 
و عراق را در واش��نگتن نشس��ته و نگاه كرده و 
درباره اش سناريو نوشته اند. سرجمع اگر بخواهم 
بگويم در فيلمس��ازهاي دفاع مقدس به سليقه 
خودم البته يک حاتمي كي��ا و دو ملاقلي پور را 

مي پسندم. صداقت ملاقلي پور  و دانش و معرفت 
حاتمي كيا را مي پس��ندم. حاتمي كي��ا يكي از 
شايسته ترين هاس��ت از نظر من. از اولين فيلم 
كه »ديده بان« بود تا آخرين فيلم هايش كه الان 
ساخته مي ش��ود و »باديگارد« به نظر من عالي 
است. اينها كساني هستند كه خيلي هم متواضع 
هستند. خود حاتمي كيا يا مرحوم ملاقلي پور اگر 
جاي ديگر در دنيا بودند از آنها بت مي ساختند و 
استفاده بهتري مي كردند. اما اينجا زياد متوجه 

نبوغ اينها نبوده ايم. 
درب�اره س�بک ده نمکي چ�ه نظري 
داريد. نوعي کم�دي در فضاي دفاع 
مقدس که البته استقبال خوبي هم از 

آن صورت گرفت. 
زمان جنگ رزمنده ما سه ماه زندگي داشت و در 
جبهه 4۸ساعت حمله داشت. برخي كه خودشان 
جبهه نرفته بودند طوري فيلم ساختند كه اينها 
هر ش��ب دارند عمليات مي كنند و دارند وصيت 
مي نويسند و گريه مي كنند. نه زندگي مي كردند، 
شوخي داشتند. شادي آنها خيلي بيشتر از ما بود. 
البته اهل ذكر و عبادت و نمازشب هم بودند ولي 
برخي فيلم ها در نش��ان دادن اين بعد از زندگي 
رزمندگان زي��اده روي كردند. گوي��ي كه فقط 
نشسته اند و دارند دعا مي كنند و نماز مي خوانند. 
خيلي آنها را دست نيافتني مي كردند كه به نظرم 
درست نبود. صميميت و شادي كه وجود داشت 
بخشي را مسعود ده نمكي توانست در فيلم هايش 
نش��ان بدهد اما اينك��ه ما حيثيت كس��اني كه 
نگذاشتند از خاک ايران وجبي كم شود را به نام 
فيلم طنز به مسخره بگيريم موضوع ديگري است 

و هر آدم منصفي با آن مخالف است. 
وضعيت کلي س�ينماي ايران در حال 
حاض�ر را در چ�ه س�طحي ارزياب�ي 
مي کني�د؟ الان غلب�ه کمدي ه�اي 
مبتذل در سينما انتقادهاي زيادي را 

برانگيخته است. 
فكر مي كنم س��ينماي دنيا را مي شناس��م چه 
غرب و چه ش��رق. به نظر من سينماي ما با تمام 
ضعف هايي ك��ه دارد و معتقدم ك��ه واقعاً دارد و 
مي توانسته با هدايت مدبرانه حاكميت نداشته 
باشد به لحاظ اخلاقي و معنوي در وضعيت بهتري 
از سينماي ديگر كشورهاي جهان قرار دارد. البته 
ما مي توانستيم سينماي گردن فرازتري داشته 
باشيم اما نسبت به سينماي قبل از انقلاب قابل 
قياس نيس��تيم. اين را بگوييم، همين كمدي ها 
كه برخي جاها مبتذل اس��ت بعض��ي از اينها به 
لحاظ محتوا و در برخي جنبه ها در مقايس��ه با 
فيلمفارسي هاي پيش از انقلاب خيلي رشيدتر 
است. س��ر جمع من دفاع مي كنم از اين سينما. 
بالاخره باديگارد براي همين سينماست. كارهاي 
ده نمكي براي اين سينماست. نمي شود اينها را 
ناديده گرفت. مگر سينماي جهان چندنفر مثل 
حاتمي كيا دارد كه هم خوب بنويسد، هم خوب 

تحليل كند و هم تكنيک را ارتقا بدهد. 
معتقدم برخي ضعف ها كه در س��ينما مشاهده 
مي ش��ود صرفاً تقصير خود فيلمس��از نيس��ت. 
همين كه الان مجوز گرفته مي توانس��ت نگيرد. 
برخي سياستگذاري ها اش��تباه بوده و كار را به 
اينجا رسانده اس��ت. لابد آقايان قبول دارند كه 
دارند مجوز مي دهند. مي نشينند با سناريست و 
كارگردان صحبت مي كنند. اينجا را كمرنگ كن، 
آنجا را پررنگ كن. همه اينها قانون دارد. همه اينها 

تصويب شده است. 
فکر مي کنيد سينماي ايران چه اندازه 

در خدمت انقلاب است؟
يک سياس��تي از ابتداي انقلاب از سوي برخي 
آدم هاي غيرانقلابي بود كه چون مي دانس��تند 
اگر اين سينما محتوايش سينماي انقلابي بشود 
تاثيرگذاري زي��ادي خواهد داش��ت و به همان 
نس��بت ما جلو مي رويم. آنها از اينكه سينما كلًا 
تعطيل شود دفاع مي كردند و اين البته در تضاد 
با نگاه امام راحل بود. پ��س از انقلاب متدينين 
هم سينمارو شده بودند و اين مي توانست زنگ 
خطری باش��د براي ضد انقلاب و براي همين از 
همان ابتدا سعي كردند تا مي توانند از اثرگذاري 
س��ينما كم كنند يا دس��ت كم اثرگذاري آن را 
به س��ود انقلاب كاهش دهند. البته تا حدودي 
هم توانس��تند كارهايي انجام بدهند. براي مثال 
بسياري از سينماها را تعطيل كردند. من خودم 
سال 61 مصاحبه اي داشتم در روزنامه اطلاعات 
و گفتم ما 1500 تا س��ينما لازم داريم. مردم را 
غيرمستقيم سوق مي دادند به سوي آن ويدئويي 
كه غيرقانوني بود. اينها همه اش سياس��ت بود و 
من مدير همه اينها را مي دانس��تم كه تصادفي 
نيست. من انتقاد داشتم و انتقاداتم را به خود آقاي 
خاتمي كه وزير شد، انتقال دادم. از طرفي بعدها 
طور ديگري بازي كردند. وقتي ديدند نمي توانند 
كاملاً سينما را تعطيل كنند سعي كردند القا كنند 
انقلابي ها با سينما مخالفند. نفوذي هايشان هم 

سخت مشغول كار بودند و الان هم هستند. 
رشد کمدي هاي مبتذل در سال هاي 
اخير را ناشي از چه رويکرد و نقصاني 

مي دانيد؟
اگر كسي به كمدي هاي مبتذل انتقاد دارد نبايد 
طوري مطرح كند كه مردم فكر كنند او با خنده 
و شادي و سرگرمي مخالف است. اصل كمدي را 
نبايد زير سؤال ببرد. جزو ضروريات جامعه است. 
ضد انقلاب القا مي كند كه اينها از اساس با سينما 
مشكل دارند. در صورتي كه سينما مي تواند در 
خدمت انقلاب باش��د. يک سياس��ت امريكايي 
وجود دارد كه مردم نخندند و ملت را عبوس نگه 
دارند تا ماهي خود را از آب بگيرند. اگر كمدي ها 
مشكل دارند بايد با سياستگذاري درست اين روند 
اصلاح شود. مي گوييد سخيف است اشكال ندارد 

شما بررسي كنيد و ببينيد اشكال كار كجاست.
اگر سينماي خودمان ازكج رفتاري و بد پنداري 
خودمان انتقاد نكند و با بيان كمدي تذكر ندهد، 
زمينه براي برخوردهاي تند و خش��ن انفجاري 
و چند قطبي ش��دن جامعه آماده خواهد ش��د. 
كمدي و طنز چه در س��ينما، چه در تئاتر و چه 
در مطبوع��ات. از روش هاي مؤثر و جذاب جهت 
اصلاح مسئولان سياس��ي و عملكرد اجتماعي 
اس��ت. هر جامعه اي كه خودش را در برابر آيينه 
مقعر كمدي قرار ندهد و خودش به كج رفتاري و 
بدكرداري خود نخندد ديگران به ريشش خواهند 
خنديد. اگر مي بينيم سينما يا تئاتر يا هر رسانه 
كمدي به سمت لودگي و هرزه درآيي گرايش پيدا 
مي كنند علت را بايد در سياست هاي اشتباه برخي 
مسئولان در بخش هاي مختلف جست وجوكرد 
وگرنه طنز و كمدي يكي از مؤثرترين روش هاي 

اصلاح رفتاري در هر جامعه است. 
البته ما به رويکرد اصالت خنده به هر 
قيمتي در س�ينما انتقاد داريم و صرفاً 
ايراد ما به ارجاعات سياسي در کمدي ها 
نيست. اتفاقاً ايراد ما به رويکردي است 
که خانواده ها را از سينما فراري مي دهد. 
ما زمان�ي کمدي ه�اي ش�ريفي مثل 
اجاره نش�ين ها، ميهمان مامان و ليلي 
با من اس�ت و حتي مارمولک داشتيم 
که در جش�نواره فجر ن�گاه منتقدان 
را به خ�ود جلب مي ک�رد. حتي فيلم 
مارمولک از س�وي رهبر معظم انقلاب 
تأييد شد اما رويکردي که ما به آن انتقاد 
داريم همان رويکردي است که بازيگري 
هنگام دريافت جايزه در جشنواره فجر 
گفت من براي خنداندن مردم حاضرم 
شلوارم را هم پايين بکشم که اين حرف 
همان زمان با انتقاد اس�تاد مشايخي 
مواجه شد. اين رويکرد در کمدي ايران 

در حال غلبه پيدا کردن است. 
ما اول انقلاب گفتيم كه س��ينماي ما از دو جنبه 
خشونت و رابطه جنسي استفاده نمي كند ، نگفتيم 
راجع به موضوعش كار نمي كند. گفتيم از اين دو 
جاذبه استفاده نمي كند و كار درستي كرديم چون 
سينماي آن روز دنيا اين ابزارش بود و اگر اين كار 
را ما نكرده بوديم از سينماي ما چيزي نمانده بود 
اما اين بدان معنا نيست كه مدير نمي خواهد. خب 
بايد كسي نظارت و اعمال كند. اصلاً وزير براي چه 
مي خواهيم. حضرت امام )ره( به صراحت گفتند 
ما با فساد و فحشا مخالفيم با سينما و تلويزيون 
مخالف نيس��تيم. اين يک رويكرد است، بعد هر 
كس��ي بايد كار خودش را بكند. وزارت ارشاد در 
بحث فرهنگ ي��ک وظيفه حاكميت��ي دارد كه 
بخشي از آن سلبي است ولي بخشي هم ايجابي 
است. بايد سياستگذاري كند تا اخلاق و معنويت 

در سينما رشد كند اما نمي كند. 
براي مثال برخي سياست هاي شمقدري هم اشتباه 
بود. همان زمان كه شوراي عالي سينما كه رأسش 
معاون سينمايي است را به رئيس جمهور ارتقا داد، 
كار اشتباهي كرد. اصلاً به رئيس جمهور چه ربطي 
دارد. كدام رئيس جمهوري  مي تواند بنش��يند و 
200 تا فيلم ببيند. او آن ي��ک فيلمي را كه مورد 
بحث است مي تواند ببيند. اصلاً ببيند مگر مي تواند 
بفهمد؟ حالا مردم مث��لًا به رئيس جمهوري رأي 
مي دهند كه س��ينما هم بفهمد؟ يعني لايه دهم 
فيلم را بفهمد. از كجا مي خواهد بفهمد. س��ينما 
احتياج به متخصص س��ينما دارد. اينها كارهاي 
غلطي بود كه انجام گرفت. اشتباه بود و عجيب است 
كه مديريت ما تمام راه هاي فرار از پاسخگويي را بلد 
است و متأسفانه برخي منتقدان خوب ما، يک خرده 
ريشه يابي نمي كنند. وقتي مي خواهند انتقاد كنند 
همين طور ديمي انتقاد مي كنند. فرهنگ چيزي 
است كه متولي آن وزارت فرهنگ است. صداوسيما 
متولي است، رسانه ها متولي هستند. آنها بايد به 
فيلمساز خط بدهند. وقتي تو خط نمي دهي، او از 
جاي ديگري خط مي گيرد. وقتي تو راهكار نداري، 

جاي ديگري به او راهكار فرهنگي مي دهد. 
درست است که سينماي پس از انقلاب 
ايران با پيش از انقلاب قابل مقايس�ه 
نيست اما تا کي قرار است ما خودمان را 
با پيش از انقلاب مقايسه کنيم. بالاخره 
يک معيار مطلوبي بايد ترس�يم کنيم 
که بتوانيم نس�بت حال را با آن در نظر 

بگيريم و بفهميم کجاي کار هستيم؟
قد سينماي ما خيلي بالا تر از قبل از انقلاب است. 
مي تواند رشيد تر هم باشد. ببينيد اينطور نيست 
كه شما سينما نداشته باشي، مردم چيزي نبينند. 
مردم خوراک فرهنگي و هنري مي خواهند. يكي 
از مسئولان گفت بودجه اي كه در ويدئوي خانگي 
دارد مي چرخد، 1۸ برابر بودجه س��ينماي كشور 
است. يعني الان مردم در خانه ها فيلم مي بينند. 
براي آنها چه محصولي داريم ارائه مي دهيم. اين 
غلط است كه برخي فكر كنند مردم فيلم مبتذل را 
مي پسندند. اين دروغ است. خب اگر مي پسنديدند 
مستهجن ترين سال توليد فيلمفارسي قبل انقلاب 
سال 1355 است و شما مي دانيد كه همان سال 
، سال ورشكستگي س��ينماي ايران است يعني 
خانواده ها پايشان را قطع كردند اما پس از انقلاب 
مردم با سينما آش��تي كردند. فيلم عقاب ها كه 
س��اخته ش��د فخرالدين انوار آمد ب��ه من گفت 
1۸ميليون تومان فروخت��ه، آن موقع خيلي پول 
بود. من بغلش كردم گفتم س��ينما دارد درست 
مي ش��ود. اول انقلاب گفتند بانک ربوي اس��ت 
حذف كنيد امام گفتند اسلامي اش كنيد حذف 
چرا، سينما را هم برخي مي خواستند حذف كنند، 
بايد محتوا را درست كنيم تا خانواده ها اطمينان 
پيدا كنند. معتقدم بايد بين س��ينما و خانواده ها 

اعتماد سازي صورت بگيرد.

پس از انقلاب متدينين هم سينمارو 
شده بودند و اين مي توانست زنگ 
خطر باشد براي ضد انقلاب و براي 
همين از همان ابتدا سعي کردند تا 
مي توانند از اثرگذاري سينما کم 
کنند يا دست کم اثرگذاري آن را 
به سود انقلاب کاهش دهند. البته 
تا حدودي هم توانستند کارهايي 
انجام بدهند. براي مثال بسياري از 

سينماها را تعطيل کردند

قد سينماي ما خيلي بالا تر از قبل از 
انقلاب است. مي تواند رشيد تر هم 
باشد. اينطور نيست که شما سينما 
نداشته باشي، مردم چيزي نبينند. 
مردم خ�وراک فرهنگ�ي و هنري 
مي خواهند. يکي از مسئولان گفت 
بودج�ه اي که در ويدئ�وي خانگي 
دارد مي چرخ�د، 18براب�ر بودجه 

سينماي کشور است

 ثبت تصاوير جنگ را 
معطل سينماگران حرفه اي نکرديم

گفت وگوي »جوان« با مهدي کلهر،  اولين مسئول سينمايي پس از انقلاب

     جواد محرمي    
 اولين معاون سينمايي ارشاد پس از انقلاب اس�ت. مي گويد سياست وزارت ارشاد در 
دهه 60 اين بود که فيلمي درباره جنگ ساخته نشود تا جنگ تمام شود و پس از آن فيلم 
بسازيم. گفت وگوي »جوان« با مهدي کلهر به سينمای آن دوران و اکنون پرداخته است.
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